

Introduction

The recorded history of Canada is short – less than 500 years – but, as Alan Gowans has observed, during this period its people have built structures that embody “all the great ideas, changing tastes and permanent values of Western civilization.”

While variations in outlook have been inevitable in view of Canada's heterogeneous character, Canadians hold many attitudes in common – respect for responsible government and individual and collective freedom, and a strong love of the land. Variation in opinion and outlook is mirrored in Canadian architecture, which has gone through a number of stages since Confederation – stages that reflect the interplay of social, economic, and physical factors.

In exploring the evolution of Canadian society, four historical epochs can be seen:

- 1) Conquest (to 1867)
- 2) Expansion (to 1945)
- 3) Abandon (to 1967)
- 4) and Concern (to the present).

Introduction

L'histoire écrite du Canada n'a pas cinquante ans, mais, comme l'a observé Alan Gowans, l'architecture canadienne n'en reflète pas moins, par sa richesse et sa diversité, « tous les grands courants et toutes les valeurs essentielles de la civilisation occidentale ».

Si les Canadiens, manifestement, partagent nombre de valeurs – dont le respect du gouvernement responsable, l'amour des libertés individuelles et collectives et un attachement profond à leur terroir – leurs conceptions de la vie, conséquence inévitable de la diversité de leurs origines, sont variées. Elles ont donné naissance à une architecture multiforme qui a subi l'influence des facteurs socio-économiques et environnementaux, et dont l'évolution a épousé celle de leur société. On peut distinguer quatre phases dans l'histoire de la société canadienne:

- 1) la conquête (de l'arrivée des colons à 1867)
- 2) l'expansion (de 1867 à 1945)
- 3) le laisser-faire (de 1945 à 1967)
- 4) le respect du milieu (de 1967 à ce jour)